
CO SI POČÍT SE SVOBODOU?
Druhé kázání z cyklu o Davidovi

Čtení: 1. Samuelova 24,1-23

1. Kočka honí myš

Od té doby, co padl veliký Goliáše, stal se David v Izraeli celebritou. Být slavný je 
mnoha ohledech příjemné a lákavé. Ale má to také svá úskalí. Davidova sláva zastínila 
dříve slavného krále Saula. Lidé si mezi sebou prozpěvovali všelijaké popěvky, které sice 
vyvyšovaly Davida, ale zároveň ponižovaly Saula. A tak není divu, že mezi těmito dvěma 
muži vzniklo napětí. A to napětí rostlo, až postupně přerostlo v Saulovu nenávist a 
nepřátelství vůči Davidovi. Mocný král se naštval na svého poddaného, takže poddaný 
musel vzít nohy na ramena a utíkat před svým pánem, aby si zachránil holý život.

Kočka honí myš. Přesněji řečeno dosavadní král pronásleduje krále budoucího. Je to 
celkem pochopitelné. Komu z nás by bylo příjemné dívat se na to, jak mi druhý zasedá mé
oblíbené místo? Komu z nás by bylo příjemné hledět na to, jak někdo jiný přebírá moji 
roli v zaměstnání nebo dokonce v rodině? David vlastně bezděky obral Saula o to, co měl 
rád a na čem mu velice záleželo. A oloupený Saul nad tím nehodlá mávnout rukou. Právě 
naopak – on se hodlá pomstít. Je to celkem pochopitelné. Rozhodně se to dalo čekat. A 
přece si kladu otázku, zda je to tak správně. Nepřehání to trošičku ten oloupený Saul? 
Nedala by se ta bolestná ztráta vyřešit a vykompenzovat nějak jinak - nějakým lepším 
způsobem? Co myslíte?

Nicméně situace je taková, že David má v patách nepřítele, který se nemůže dočkat, až 
Davida chytne a roztrhne ho jak hada.

2. Chvíle svobody

A tu náhle se stalo něco nečekaného: Saul vstoupil do jeskyně, aby vykonal potřebu. V 
odlehlém koutu jeskyně však seděl David se svými muži. (1. Samuelova 24,4) To je 
překvapení. Najednou se všechno obrací na ruby. Kdo je v tuto chvíli kočka a kdo je myš?
To překvapení bylo tak veliké, že Davidovi málem vypadly oči z důlků a jeho kumpáni si 
tu věc nedovedou vyložit jinak než jako podivuhodný Boží zákrok: Tu Davidovi jeho muži 
řekli: "Toto je den, o němž ti Hospodin řekl: »Vydám ti do rukou tvého nepřítele.« Můžeš s 
ním naložit, jak se ti zlíbí." (1. Samuelova 24,5) A opravdu, v tomto okamžiku je David 
skutečně svobodný. Zatímco doposavad neměl jinou možnost než prchat a skrývat se, 
nyní může udělat, cokoliv si smyslí, cokoliv ho napadne, může udělat cokoliv, co bude 
považovat za dobré. Ta chvilka svobody nabízí mnoho možností: Tak třeba zabít svého 
pronásledovatele; nebo ho jen zranit; nebo ho chytnout a mít ho za rukojmího; nebo s ním
promluvit; nebo ho nechat zase odejít.

Co si počít se svobodou? Jak se rozhodnout? Kterou cestou se dát? Která z nich je lepší? 
A která z nich je lákavější? Nejsnadnější řešení nemusí být zároveň to nejlepší řešení. 
Mysleme si, že Saul koná svoji potřebu dlouho a tak má David a my s ním chvíli na to, 
abychom popřemýšleli o svobodě. 

Svoboda je úžasný a skvělý dar od Boha. Ale zároveň svoboda se nám může jevit jako 
těžké břemeno. Když Vám Bůh nadělí nějaký svobodný okamžik, tak se v té chvíli musíte 
nějak rozhodnout. Musíte vzít na sebe zodpovědnost za své rozhodnutí. Musíte si vybrat 
jen jednu z několika možných cest. A potom se to už nedá vzít zpět. Potom se už nedá 



jednoduše vrátit před učiněné rozhodnutí a rozhodnout se jinak.

A mě připadá, že právě to je kámen úrazu pro mnoho lidí. Řekl bych, že dnešní doba je 
doba neochoty žít svobodně. Každé rozhodnutí je námaha. A některá rozhodnutí vyžadují 
velkou námahu a nesou s sebou mnoho důsledků. To mluvím z vlastní zkušenosti: i mě se 
často nechce rozhodovat. Té svobody je nějak moc naráz a člověk neví, co si s ní počít. 
Začíná to u nekonečných možností při nákupech a vrcholí to u velkých životních rozcestí:
např. jakou školu chci studovat a jaké zaměstnání si budu hledat; koho přijmu za svého 
partnera; jak naložím s nečekanou ztrátou; do čeho investuji své dlouholeté úspory atd.

Co si počít se svobodou? Na to bych rád odpověděl takto: rozhodně ji nezahazujte. 
Rozhodně se jí nevyhýbejte. Vždyť je to úžasný Boží dar! A když se s ní naučíme, když to 
zkusíme a začneme žít svobodně, tak se budou dít velké věci. Podívejme se na Davida, jak 
on naložil s tou darovanou svobodnou chvilkou: David se přikradl a odřízl cíp Saulova 
pláště. Ale pro to odříznutí cípu Saulova pláště si David potom dělal výčitky. (1. Samuelova 
24,5) Z těch všech možností, které měl, zvolil David něco velmi podivného. Odřízl kousek 
Saulova pláště. Jeho situaci to, jak se zdá, nijak nevyřešilo, ani nikam neposunulo. Ale 
přece to na někoho zapůsobilo, pohnulo to totiž se samotným Davidem. Vytříbilo to jeho 
postoj. Díky svému rozhodnutí David poznal a uviděl, co je správně. Pochopil, jak se má 
zachovat. Pochopil, že se má vůči Saulovi zachovat milosrdně.

Myslím si, že to je dobrý příklad pro nás, když se ptáme, co si počít se svobodou. 
Přijímejme každou chvilku svobody! Přijímejme zodpovědnost za svá rozhodnutí! Třeba 
to s námi pohne podobně jako s Davidem. A i když třeba nezvolíme to nejlepší řešení, 
třeba nás ta zkušenost posune k dobrému. Připadá mi totiž, že svoboda je ten správný 
prostor pro zrání. Správný prostor pro uzrávání každého člověka. Abychom se stali 
skutečnými a pravými lidmi, tak potřebujeme být vystaveni paprskům svobody. Slunce 
dává uzrát třešním, hruškám a dalšímu ovoci – svoboda, dává uzrát nám, lidem.

3. Zlo nepřemůžeš zlem

Podívejme se, k čemu uzrál David po této nečekané chvilce svobody: Svým mužům řekl:
"Chraň mě Hospodin, abych se dopustil něčeho takového na svém pánu, na Hospodinově 
pomazaném, a vztáhl na něho ruku. Je to přece Hospodinův pomazaný!" Těmi slovy David 
své muže zarazil a nedovolil jim povstat proti Saulovi. Saul vstal, vyšel z jeskyně a šel svou 
cestou. Potom vstal i David, vyšel z jeskyně a volal za Saulem: "Králi, můj pane!" Saul se 
ohlédl. David padl na kolena tváří k zemi a klaněl se. (1. Samuelova 24,5) 

David uzrál a rozhodl se, že svého protivníka nezabije, ba dokonce se rozhodl, že ho ani
nebude nenávidět. Oslovil Saula: „králi, můj pane“ a kousek dál dokonce „můj otče“ (1. 
Samuelova 24,12)! David uzrál k rozhodnutí, že nebude oplácet stejnou mincí, že nebude 
oplácet zlým za zlé. Na místo toho přemáhá zlo dobrým jednáním. A toto opravdu lidské 
jednání překvapilo a zasáhlo Saula tak, že náhle on sám zažil chvilku svobody. Saul byl 
osvobozen od své nenávisti vůči Davidovi a nechal jej pokojně odejít.

Až někdy i na vás dolehne chvilka svobody, chvíle k důležitému rozhodnutí, tak vězte, 
že na vás doléhá Boží požehnání. Znamená to, že máte příležitost k růstu, ke zrání v 
lidskosti. Nenechme se o tyto požehnané chvíle okrádat ani naší leností, ani našimi 
navyklými a mnohdy už automatickými způsoby jednání. Vychutnejme si nabídnutou 
příležitost a volme dobře co nejlepší a co nejsprávnější řešení. Přemáhejme zlo dobrem! A 
to znamená: žijme svobodně.
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